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گـــزارش

دستور رئیس قوه قضاییه برای بررسی 
علل حادثه آتش  سوزی بیمارستان قائم رشت

۳۰ هزار زندانی با پابند الکترونیکی 
تحت نظارت هستند

ســخنگوی قوه قضائیه ديروز در نشست خبری با 
اشاره به اينکه 30 هزار زندانی با پابند الکترونیکی 
تحت نظارت هستند، بیان كرد: بسیاری از كسانی 
كه وارد زندان می شــوند حرفــه ندارند؛ لذا يکی از 
كاركردهای جدی زندان ها توجه به اشتغال است و 
برای اولین بار با شركت كوير موتور قراردادی بسته 

شده و زندانیان به اين شركت اعزام می شوند.
جهانگیر با اشاره به موضوع اشتغال زندانیان، گفت: 
اگــر زندانــی دوران محکومیت خــود را بگذراند، 
اما برای او اشــتغالی ايجاد نشــود مجدد به زندان 
باز می گردد. بســیاری از افرادی كــه به زندان باز 
می گردنــد بیکار هســتند. اقدامــات خوبی برای 
اشتغال زندانیان انجام شــده است؛ به عنوان مثال 
با شــركت »كويرموتور« برای ايجاد اشــتغال در 
زندان قرار داد بســته شده اســت. وی با اشاره به 
ارفاقات قانونی برای كاهش جمعیت كیفری ادامه 
داد: اســتفاده از تأسیسات قانونی جايگزين حبس 
در دستور كار قرار گرفته است و معاونت راهبردی 
با برگزاری جشنواره های نقد آرا از مسئولان قضائی 
كه از مجازات جايگزين حبس اســتفاده می كنند 
تقديــر می كند. با اين اقدام رشــد خوبــی را در 

پیشبرد اقدامات جايگزين حبس خواهیم داشت.
جهانگیر ادامه داد: انتقال زندان به خارج از شــهر 
كار پیچیده ای است؛ چرا كه ابتدا بايد زندانی خارج 
شهر ساخته شود و سپس زندانیان منتقل شوند تا 
امکان تغییر زندان وجود داشــته باشد. در همین 
شــرايط زندان رجايی شهر تخلیه شد و زندان های 
ديگــر نیز انتقــال خواهند يافت. ســخنگوی قوه 
قضائیه با بیان اينکه سند تحول در حوزه فرآيندی 
نیــز نیاز بــه اصلاح داشــت، گفت: در گذشــته 
بخش هايی وجود داشــت كه به صورت غیرقضايی 
قابل ساماندهی شدن بود كه ساماندهی شد. امروز 
شاهد اين هستیم كه بخش عمده ای از فرآيندهايی 
كه امکان دارد از دستگاه خارج و غیرقضايی و شبه 
قضائی شــود در دســتور كار قرار گرفت در واقع 
فرآيندها به روز شد. وی افزود: در نتیجه بخش هايی 
كه به قوه قضائیه و مديريت قوه قضائیه برمی گشت 
امروز به صورت تمام و كمال اجرا شــده است. اين 
سند نیاز به تحول و تعالی داشته و روزآمدی سند 
در دســتوركار و با پیگیری هايی كه صورت گرفته 
اســت موانع، چالش ها و آســیب ها در اين نسخه 
روزآمد و با پیگیری همه بخش ها و به ويژه معاونت 
راهبردی هفتم فروردين سال جاری از سوی رئیس 

قوه قضائیه ابلاغ شد.
وی در پاســخ به اين ســوال كه ســامانه عملکرد 
مديران در سند تحول شامل همه مديران می شود، 
گفت: اين ســامانه تنها مديران دستگاه قضائی را 
شامل می شــود چرا كه اين سند دستگاه قضائی و 
مرتبط با مديران دستگاه قضائی است و پیش بینی 
شده است اگر در وظايفی كه سند به مديری واگذار 
كرده است و او نتوانسته كار خود را به درستی انجام 
دهد در جابه جايی او اقدام شود. اما به دلیل اينکه 
سند تحول از ابتدای سال عملیاتی شده است سازو 
كار اجرای اين بند را معاونت راهبردی با همکاری 
معاونت انسانی تهیه و ابلاغ خواهد كرد. سخنگوی 
قوه قضائیه با اشــاره به آخرين وضعیت روغن هايی 
كه در گمرك بندرعباس مانده بود، گفت: بر اساس 
آخرين گزارش ها، بخشــی از روغن ها توزيع شده و 
سلامت و استاندارد لازم را دارد و بقیه روغن ها نیز 
در دست بررسی اســت كه اگر قابل عرضه نباشد، 

عودت داده می شود.

مشارکت  بنیاد برکت در تولید ۱۰ هزار 
پایند الکترونیکی 

محمــد تركمانه مدير عامل بنیــاد بركت گفت:  در 
راستای رفع مشــکل كمبود پابندهای الکترونیکی 
بنیاد بركت اقدام به تولید 10 هزار پابند الکترونیك 
به ارزش 30 میلیارد تومان در طول 4 ماه كرده است.
به گزارش روابط عمومی بنیاد بركت محمد تركمانه 
در خصوص ورود بنیاد بركت )ره( به ماجرای تولید 
پابند الکترونیکی افزود : بنیاد بركت در راســتای 
محرومیت زدايی كه هدف اصلی اســت آزاد سازی 
زندانیــان و كمك به بازگشــت زندانیان به جامعه 
ساخت پابند الکترونیکی را در دستور كار قرار داده

است. تركمانه بیان كرد: در بحث پابند الکترونیکی 
نکته ای كه بسیار حائز اهمیت است نگاه به انجام 
اين موضــوع از لحاظ اجتماعی اســت. اين مقام 
مســئول بنیاد بركت با اشاره به اينکه بنیاد بركت 
به اين سمت نرفته اســت كه كارخانه تولید پابند 
الکترونیکی بزند بلکه به يك مســئله اجتماعی كه 
آزاد ســازی زندانیان از طريق پابنــد الکترونیکی 
پرداخته است  گفت: بنیاد بركت به مدل جديدی 
از آزاد سازی و بازپروری زندانیان در كنار مدلهای 
ديگــر آزادســازی زندانیــان ورود كــرده كه آن 

آزادسازی از طريق پابند الکترونیکی بوده است.
تركمانــه با بیان اينکه در مدل جديد آزاد ســازی 
زندانیان از طريق پابند الکترونیکی محدوديتهايی 
از جمله كمبود پابندهای الکترونیکی وجود داشته 
است گفت:  در چند سال گذشته پابند الکترونیکی 
به تعداد زيادی وجود نداشــت كه همین امر باعث 
میشد كه آزاد ســازی زندانیانی كه اين صلاحیت 
را داشــتند با تاخیر انجام شود كه در نهايت بنیاد 
بركــت به اين موضوع ورود كرد و با حمايت از يك 
شركت دانش بنیان اقدام به تهیه و تولید پابندهای 
الکترونیکــی كرده اســت. وی با بیــان اينکه در 
طی 4 ماه گذشــته 10 هزار پابنــد الکترونیکی با 
ارزش ريالی 30 میلیارد تومان تولید شــده است، 
می افزايد: قیمت تمام شــده هر پابند الکترونیکی 

معادل سه میلیون تومان است.

اخبـــار

رئیس قــوه قضايیــه در پی حادثه آتش ســوزی در 
بیمارســتان قائم )عج( رشت دستور رسیدگی به اين 

حادثه را صادر كرد.
در پی آتش ســوزی بامداد سه شــنبه در بیمارستان 
قائم )عج( رشــت و جانباختن تعدادی از هموطنان، 
حجت الاســلام  محسنی اژه ای رئیس قوه قضايیه طی 
دســتوری خطاب به رئیس كل دادگســتری استان 
گیلان بر حضور وی در صحنه حادثه و بررســی علل 
وقوع اين آتش ســوزی و شناســايی و تحت نظر قرار 

دادن خاطیان و مقصران احتمالی تاكید كرد.
در پیام رئیس دستگاه قضا ضمن همدردی با خانواده 

جانباختگان، بر لحاظ هر چه استوارتر و قوی ترِ تدابیر 
و تمهیدات پیشگیرانه برای جلوگیری از وقوع حوادث 
اين چنینی كه سبب داغ دار شدن خانواده ها می شود، 

تاكید و تصريح شده است.
در همیــن حال سرپرســت روابط عمومــی وزارت 
بهداشــت در توضیــح آخريــن وضعیــت حادثــه 
آتش ســوزی در بیمارستان قائم رشــت گفت: هنوز 
علت آتش سوزی در بخش ICU بیمارستان مشخص 

نشده و در حال بررسی است. 
دكتر مجید احمدی درباره آتش سوزی در بیمارستان 
قائم رشــت، با بیان اينکه از 142 بیمار بســتری در 

بیمارستان، متاســفانه 9 نفر جان باخته اند، ادامه داد: 
ســاير بیماران بلافاصله با از خودگذشــتگی پرسنل 
بیمارستان و همراهی عوامل امدادی به بیمارستان های 
همجوار منتقل شــدند و روند درمانی آنها ادامه دارد. 
احمدی همچنین با اشاره به اينکه از پرسنل بیمارستان 
كســی آسیبی نديده اســت، گفت: در پی اين حادثه، 
دكتر كريمی - معاون درمان وزارت بهداشت نیز جهت 
بررســی موضوع و انجام اقدامات لازم به رشــت اعزام 
شده است. وی تاكید كرد كه علت يابی آتش سوزی در 
دست بررسی است و برای ارايه اطلاعات كامل، منتظر 

اخبار تکمیلی و میدانی هستیم.

رئیــس انجمن علمی طب ســنتی ايران با بیان اينکه پس از 17 ســال فعالیت 
دانشکده های طب ايرنی صرفاً 500 نفر در رشته طب ايرانی فارغ التحصیل شده 
و 500 نفر در حال تحصیل هســتند؛ چالش های توســعه خدمات طب ســنتی 
ايرانی را تشــريح كرد. حدود 17 ســال از راه اندازی رشته تخصصی طب ايرانی 
در كشــورمان می گذرد، رشــته  ای كه با هدف بهبود ســبك زندگی ايرانی ها و 
اولويت يافتن اقدامات پیشــگیرانه بر درمان راه اندازی شد اما با گذشت سال های 
زياد، به دلیل چالش های بســیار زيادی كه بر ســر راه توســعه آن قرار دارد، از 
اهداف تعیین شده، فاصله زيادی گرفته است. با وجود اين كه »بازشناسی، تبیین، 
ترويج، توســعه و نهادينه كردن طب ســنتی ايــران« از بندهای مورد تأكید در 
سیاســت های ابلاغی مقام معظم رهبری در سال 93 بوده است اما هنوز از همه 
ظرفیت های اين طب غنی آن طور كه بايد، اســتفاده نشــده است و بسیاری از 

مردم از دسترسی به خدمات طب ايرانی، محروم مانده اند.
در همین زمینه تســنیم با دكتر روشنك مکبری نژاد؛ رئیس انجمن علمی طب 

سنتی ايران گفت وگو كرده است. 

*بيشاز17ســالازراهاندازیرشتهطبایرانیدردانشکدههای
علومپزشکیكشــورمیگذرد؛انتظارمیرفتباایناقدام،توسعه
طبسنتیدرنظامســامتسرعتیچشمگيرترنسبتبهگذشته
پيداكنداماميزاندسترسیوآگاهیمردمازخدماتوآموزههای
طبســنتیایرانی،نشانگرعدمتوســعهآنبهميزانموردانتظار

است؛علتچيست؟
طب سنتی میراثی غنی است كه از گذشتگان به ما به ارث رسیده و مورد اقبال 
عمومی مردم واقع شده است و در سال های گذشته جامعه علمی نیز به آن توجه 
بســیاری دارد؛ از سوی ديگر طب سنتی و مکمل در جهان نیز جايگاه ويژه تری 
پیدا كرده است تا جايی كه سازمان جهانی بهداشت تأكید كرده است كه از طب 

سنتی و طب مکمل در نظام سلامت كشورها استفاده شود.
در وزارت بهداشت از برخی ظرفیت های طب سنتی استفاده می شود اما تاكنون 
از اين ظرفیت ها به طوری كه بايد اســتفاده نشــده است، يك دلیل اين است كه 
بسیاری از آيین نامه ها در حوزه طب سنتی نوشته شده اما اجرا نشده است، دلیل 
ديگری كه وجود دارد اين اســت كه افراط و تفريطی كه نســبت به اين مکتب 
طبی در كشــور داريم يعنی تأيید مطلق طب سنتی يا رد كردن مطلق آن باعث 

شده است بزرگترين ضربه به اين طب زده شود.

*دراینزمينهخلأهایقانونینيزدخيلهستند؟
خوشبختانه از نظر قوانین و اسناد بالادستی كمبودی وجود ندارد اما وقتی بحث 
اجرا می شود چالش ما آغاز می شود و بیشتر در بحث اجرا مشکل داريم. يکی از 

مهمترين بحث هايی كه وجود دارد اين اســت كه تعداد متخصصان طب سنتی 
ايرانی در كشور با توجه به تقاضا و نیاز مردم بسیار كم است.

*چهتعدادمتخصصطبسنتیدركشورداریم؟
حدود 500 نفر فارغ التحصیل رشــته طب ســنتی در كشــور داريم و 500 نفر 
پزشك ديگر نیز در حال تحصیل در اين رشته تخصصی هستند كه اين جمعیت 
1000نفری نمی تواند پاسخگوی نیاز چند میلیون نفر جمعیت كشور باشد. تعداد 
سلامتکده ها نیز در تناسب با جمعیت كشور نیست و موضوعی كه وجود دارد اين 
است كه آيین نامه تأسیس سلامتکده ها نیز سخت است و تأسیس آن نیز هزينه بر 
است و در ســال های اخیر با توجه به افزايش هزينه هايی كه وجود داشته است، 
تأسیس آن مقرون به صرفه نیست. همین موضوع میزان تمايل پزشکان به ورود 
به اين حیطه و تأسیس سلامتکده ها را كاهش داده است زيرا اگر پزشکی بخواهد 
خدمات قانونی و علمی را در اين سلامتکده ها به مردم ارائه كند؛ صرفه اقتصادی 
و ســودآوری برايش ندارد. بسیاری از ســلامتکده هايی كه تأسیس می شوند نیز 

به دلیل مشکلات مالی به تعطیلی كشانده می شوند.

*چراتأسيسسامتکدههاتوجيهاقتصادیبرایپزشکانندارد؟
بخشــی از اين مشــکل به دلیل پايین بودن تعرفه های متخصصان طب سنتی و 
بخش ديگر نیز مربوط به ســخت بودن آيین نامه تأسیس سلامتکده است؛ برای 
مثــال قوانینی كه در زمینه متــراژ و تعداد اتاق ها وجــود دارد نیاز به بازنگری 
دارد و ســختگیری هايی وجود دارد كه بايد كاهش يابد البته آيین نامه تأســیس 
ســلامتکده ها در حال اصلاح اســت اما هنوز اين موضوع برای پزشکان تسهیل 
نشده اســت. از طرف ديگر، متخصصان طب سنتی، پزشــکانی هستند كه بايد 
حدود نیم ســاعت تا 45 دقیقه برای شــرح حال گرفتن و ويزيت بیماران زمان 
صرف كنند زيرا طب ســنتی يك طب كل نگر اســت و تنها به يك عضو بدن يا 
بیماری ای كه فرد به دلیل آن مراجعه كرده اســت، نمی پردازد بلکه تمام سیستم 
بدن را مورد بررسی قرار می دهد و بنابراين تعرفه ها بايد اصلاح شوند تا راه اندازی 

مراكز طب سنتی كه به سلامتکده ها معروفند، تسهیل شود و توسعه پیدا كند.

*درزمانحاضرشــاهدتبليغاتبســيارزیادیازســویافراد
غيرمتخصصدرفضایمجازیهستيمكهایندرمانهایغيراصولی

بهنامطبسنتیبهمردممعرفیمیشــود،اینموضوعبهنگرش
جامعهدربارهطبسنتیمبتنیبرشواهدواصولعلمینيزآسيب

زدهاست؟
با توجه بــه اينکه نیاز و تقاضای مردم زياد و تعداد متخصصان كم اســت؛ پای 
افراد مدعی و ســودجو به مداخله در اين موضوع باز شــده است؛ از سوی ديگر 
مهم تريــن راه برای آشــنايی مردم با اين طب، تبلیغات فضای مجازی اســت و 
آســیب مداخلاتی كه افراد غیرمتخصص در زمینه طب ســنتی انجام می دهند، 

باعث جلوگیری از گسترش اين طب غنی می شود.
تبلیغاتی كه در فضای مجــازی با عنوان "درمان صددرصد"، "درمان قطعی" و 
"درمان گیاهی" مطرح می شــود باعث می شــود مردم جذب شوند در حالی كه 
همه اين موارد در حد يك ادعا هستند و افرادی كه از اين منظر آسیب می بینند 

نسبت به طب سنتی بدبین می شوند.

*برایجلوگيریازفعاليتافرادغيرمتخصصكهباعثبدنامشدن
طبسنتینيزمیشوندچهاقدامیانجامدادهاید؟

تبلیغاتی كه در زمینه طب ســنتی در فضای مجازی و برخی ســايت ها مشاهده 
می كنیم تماماً غیرقانونی هســتند و اين موضوع به توســعه طب ســنتی لطمه 
می زند؛ در همین راســتا ما با پلیس فتا، قوه قضائیه، وزارت بهداشــت، سازمان 
بازرســی كل كشور و... مکاتباتی داشــته ايم تا تبلیغات در فضای مجازی درباره 

طب سنتی قانون مند شود.

*برخینيزعلتعدمترویجاستفادهازخدماتطبسنتیرانبود
پوششبيمهایمناســببرایاینخدماتمیدانند،درزمانحاضر

كدامخدماتطبسنتیتحتپوششبيمههستند؟
در زمان حاضر ويزيت متخصصان طب سنتی تحت پوشش بیمه قرار دارد؛ در سال 
جاری نیز پوشــش بیمه ای حجامتِ ترَ و خشك و فصد نیز به تأيید شورای عالی 

بیمه سلامت رسیده است كه ان شاءالله به زودی به مرحله اجرايی می رسند.

*سطحپوششبيمهایاینخدماترامطلوبمیدانيد؟
طبیعتاً انتظار می رود میزان پوشــش بیمه ای خدمات طب ســنتی افزايش يابد؛ 
از ســوی ديگر داروهای طب ســنتی نیز تحت پوشــش بیمه نیستند كه علت 
گران بودن برخی از اين داروها، همین موضوع عدم پوشــش بیمه ای اســت. ما 
برنامه ريزی كرديم كه خدمات طب سنتی مربوط به برخی از بیماری های مزمن 
را تحت پوشــش بیمه ببريم و به صورت بســته خدمات طب سنتی، به بیماران 
مزمــن خدمت ارائه كنیم امــا هنوز اين موضوع در شــورای عالی بیمه به تأيید 

نرسیده است.

5۰۰ نفر فارغ التحصیل رشته طب سنتی 
دانشگاهی پس از ۱7 سال!

اهدای یک کشتی حامل اسباب 
بازی به کودکان غزه در عیدغدیر

مســئول پويش اهدای عروسك و اسباب بازی به كودكان 
غزه از اهدا يك كشــتی مملو از اسباب بازی و عروسك به 

كودكان غزه در روز عید غدير خبر داد.
احســان خداپرســت مســئول پويش اهدای عروسك و 

اســباب بازی به كودكان غزه گفت: پويش هديه اســباب 
بازی سه سالی اســت كه در حال برگزاری و هر سال هم 
 اتفاقات خوبی رقم می خورد و با اســتقبال پرشــور مردم

مواجه است.
وی افزود: امسال طبق جلسات كه انجام شد و اتفاقاتی كه 
در جهان رخ داده به خصوص مســئله غزه مبنا بر اين شد 
كه اســباب بازی هايی كه جمع آوری می شود را به دست 

كودكان غزه برسانیم
خداپرست گفت: ان شاالله بعد از عید قربان تبلیغات پويش 

آغاز خواهد شــد و مردم را تشويق و ترغیب به شركت در 
ايــن پويش می كنیم تا روحیه ايثار و فداكاری و گذشــت 
ترويج دهیــم.وی ادامــه داد: خانواده می توانند اســباب 
بازی های كــودكان خود را يا اســباب بازی های نو و يا با 
پرداخت هزينه پ اسباب بازی در اين پويش شركت كنند 

و محمول كشتی را آماده كنند.
مســئول پويش اهدای عروسك و اسباب بازی به كودكان 
غزه بیان داشــت: در روز عید غدير در میدان امام حسین 
جشــن اهدای اســباب بازی را خواهیم داشــت و يکی از 

اتفاقات ويژه آن روز كشتی بزرگی است كه در میدان امام 
حســین قرار گرفته و كودكان می توانند اسباب بازی ها را 
به صورت حضوری داخل كشــتی بیندازند.وی گفت: اين 
اســباب بازی ها بعد از جمــع آوری وارد مرحله غربالگری، 
بسته بندی، تقســیم بندی و لیبل خوردن و سپس آماده 
ارسال می شوند.خداپرســت در پايان گفت: تمام تلاش ما 
اين اســت به صورتی اينها جمع آوری و ارسال كنیم و در 
تلاش هســتیم كه راهکارهای ارسال اين اسباب بازی های 

را فراهم كنیم.

اين يك فاجعه برای سیاره خاكی است تا با پاره شدن لايه اوزون كوههای سربه 
فلك كشیده منجمد در قطبین ذوب شوند وسیلاب ها روان گردند و در نهايت 
به بخارآب وابر تبديل شــده ودر مناطقی از كــره زمین كه اصولا"  با بارندگی 
های پرشــدت بیگانه بود ؛ ببارند.ودر ادامه تخريب های اكوسیستم شروع شود 
كــه برای نمونه در همین بهار امســال از 15 میلیارد متر مکعب  بارش های نا 
همگون در سطح كشــور بیش از 5 میلیارد متر مکعب آن بسوی دريا ها روان 
شد تا سفره های زير زمینی  همچنان خالی بمانند و فرونشست ها ادامه داشته 
باشند زيرا زير ساخت های لازم از جمله در بستر آبخیزداری های كافی در نقاط 
مختلف كشــور به خصوص در مناطق خشك وحادثه خیز ايجاد نشده كه تنها 
باتلاش و ازخود گذشــتگی مدير كل پیشین حفاظت محیط زيست اين استان 
ظرف بازه زمانی كمتر از ســه ســال اقامت  غريبانه  در اين استان درحالیکه از 
اهالی ديگر استان برخوردار كشور بود اما با الهام از ملیت ايرانی وشعائر اسلامی 
تعهدات خودرا به مبحث محیط زيســت آلوده وخشك منطقه بیش از حد توان 
وبر اساس شناختی كه پیدا كرده بود به انجام رساند وزمانیکه در برابر ناملايمات 
محیطی ومحاطی حاصل از فولاد آبديده شد ومی توانست اين تجربیات گرانبهارا 
كه به نام اصفهان بادارابودن پتانســیل هفت اقلیم اســتراتژيکی حفاظت شده  
درجای جای استان هزينه كند ؛ به كام پايتخت تمام شود كه البته علیرغم میل 

باطنی او بود زيرا آرزو داشــت تا زمانیکه توان دارد درخدمت نگهداری تمامی 
اكوسیستم های زنده اين استان باشد.

 اما اينچنین نشــد تا بازهم وضعیت به مرور زمان عقبگرد كند وبه سالهای قبل 
از 1397 برگردد و صنايعی كه مو ظف بودند از ســوخت های فسیلی بخصوص 
مازوت اســتفاده نکنند يك به يك از جمله تولید كوچك ســیما ن در يکی از 
شهرهای چســبیده به اصفهان  مستثنی شــوند اگرچه در محدوده زير پنجاه 
كیلومتركلانشــهر اصفهان  واقع شــده اند وحاصل تولیدشان از نوع گرد وغبار 
است واتکائشــان به كارتل بودن با پشتوانه صنايع متعددی چون ساخت لوازم 
خانگی و گرمايشــی اســت و علاوه بر صنايع ســنگین ريز ودرشت كه سالیان 
متمادی اســت در جوار يا عمق كلانشهر مشغول بکارند؛ كارخانه هايی هم كه 
بر اســاس قوانین حفظ محیط زيســت  در فاصله بیش از 50  كیلو متر احداث 
شده  ضمن دور زدن  های مرسوم وبا توجه به ضعف مديريت ها ی تکراری بکار 
گرفته شده   در  اين سازمان  وآزمون و خطا ها  قبلی ؛ سوله هايی در حواشی 
كلان شهر به عنوان انبار ايجاد  كرده اند تا در آنها اقدام به تولید كالاهای آلوده 
كننده محیط زيســت نمايند وكارخانه خارج از پنجاه كیلومتر جنبه نمايشــی 
داشــته باشــد وبه مرور زمان تبديل به انبار شــود! اگرچه  همچنان سرنوشت 
منطقه حفاظت شــده كلاه قاضی هم در حال گره خوردن به داســتان بزرگراه 
اصفهان شــیراز اســت در حالیکه بار ها مورد اعتراض NGO ها ودوســتداران 
محیط زيســت قرار گرفته وپیشنهاد شده  تا همچون ديگر كشورهای در حال 
پیشــرفت برای عبور بزرگراه در منطقه از مسیر هوايی  همچون پروژه خیابان 
دوطبقه امام خمینی)ره( در كلان شــهر اصفها ن اســتفاده شود و تنها ستون 
وپايه های پل در منطقه تعبیه گردد تا حداقل صدمات به اكوسیســتم منطقه 

را داشته باشد.
 اما باز هم بهانه هابر محور همان هزينه بالا وزمان بربودن دور می زند تا مديران 
بالادســتی و پشت میز نشین پايتخت را متقاعد كنند چشم های خود را بر اين 
تجاوز آشکار به اكوسیســتم ببندند !پیرامون چالش نقصان آب در اصفهان هم 
كه نیم قرن از آغاز آن می گذرد وبازهم اين استان وبخصوص كلان شهرآن در 
آتش اين بی تدبیری های  گذشتگان می سوزد ؛ حرف و حديث بسیار است تا 

نشــان  دهد در دولت های پنجم وششم و هفتم و هشتم ونهم و دهم ويازدهم 
ودوازدهم؛ادارات محیط زيست در سراسر كشور تنها حیاط خلوت دولت ها بوده 
اند  تا جنگلها بســوزئد؛ مراتع نابود شــوند؛ آب های زير زمینی به غارت كشت 
های جالیزی بروند و آلودگی هوا به كام خودرو ســازان باشد زيرا تا قبل از اين 
تنها بیمارســتان محدود ريوی كشور در اصفهان واقع شده بود تا بیماران را از 
اقصا نقاط داخل و حتی همســايگان به آن انتقال دهند اما امروز نه تنها  تعداد 
قابل توجهی از بیمارســتان ها ومراكز درمانی ريوی وســرطانی  در پايتخت به 
اين  امرمهم اشــتغال دارند بلکه در ساير درمانگاهها ی عمومی وخصوصی  هم 
بخش هايی به اين معضل با اهمیت اختصاص يافته است  تا نشان دهد سازمان 
عريض و طويل حفاظت از محیط زيســت جزثبت آمار هايی بر روی كاغذ اثری 

از خود به جا نگذاشته است! 
همچنانکه اين روند ادامه  دارد تا بازهم  كارتل های اقتصادی با چراغ خاموش 
د رحال ثروت  اندوزی از محل ســرمايه های سلامتی جامعه باشند كه انتقال 
آب از دريای عمان به اصفها ن از آن نمونه است زيرا »دولتی در سايه« توانسته 
ازامتیــاز آن به نفــع خود بهره مند شــودتاضمن مســاعدت در تامین هزينه 
وامکانات فنی انتقال ؛ نقش ســقا رابا در انحصار گرفتن تقســیم آب بازی كند! 
فرامــوش نکنیم  نزديك 120 روز از پايان يافتن زمان وعده وزير نیرو  برای  را 
اندازی تونل ســوم كوهرنگ  می گذرد كه قرار بود زاينده رود را تقويت كند  تا 
حقابه ها از جمله  ســهم تالاب گاو خونی  كه اينك به كوير تبديل شده تامین 
گردداما اينچنین نشــد و شايد بازهم بايد در انتظار معجره ای به نام انتقال آب 
از دريای عمان ماند كه بنظر می رسد بهتر باشد سهم گاو خونی در مسر انتقال 
قبل رســیدن به خط پايان يعنی»دولتی در سايه« در جنوب غربی اصفهان از 
حاشــیه شهر ورزنه بواسطه يك كانال ويژه به تالاب واريز گردد تا برای همیشه 
اكو سیستم آن پايدار بماند . آنچه گفته شد مختصر وچکیده چالش های فراوان 
محیط زيســتی در استان وبخصوص كلان شــهر اصفهان است كه اگر امروز به 
حل آن توجه نشــود فردايی برای درمان فرونشست ؛ آلودگی هوا  وبحران آب 
وجود نخواهد داشــت اگر والی اســتان هم فرصت پیدا كنند و اين نقد را فقط 

محض اطلاع مطالعه نمايند!

مخاطب شمایید

یست اصفهان   محیط ز
یا مظلومیت ازدست رفته؟
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